

Authors bios / Biographies des auteurs



Youghourta Bellache, PhD in economics from the Université Paris Est Créteil (France) and the Université de Bejaia (Algeria), holds a master's degree in program evaluation from the École Nationale d'Administration Publique (ENAP) of the Université du Québec. He is a professor of economics at the University of Bejaia, where he teaches macroeconomics, labour market economics and research methodology. His research focuses on employment issues, SMEs and entrepreneurship with expertise of the informal sector and employment. He authored several publications in both national and international peer-reviewed journals. He also participated in several

books and presented numerous papers at national and international conferences.

Youghourta Bellache, docteur en sciences économiques de l'Université Paris Est Créteil (France) et de l'Université de Bejaia (Algérie) et titulaire d'une maîtrise en évaluation de programmes obtenue à l'École nationale d'administration publique (ENAP) de l'Université du Québec, est professeur en sciences économiques à l'Université de Bejaia où il enseigne la macroéconomie, l'économie du marché du travail et la méthodologie de la recherche. Ses travaux de recherche sont centrés sur les questions de l'emploi, de la PME et l'entrepreneuriat avec une expertise pour le secteur et l'emploi informels. Il est l'auteur de plusieurs publications dans des revues à comité de lecture tant nationales qu'internationales. Il a également participé à plusieurs ouvrages collectifs et présenté de nombreuses communications à des colloques nationaux et internationaux.

Email : belajug@yahoo.fr



Abdelwahab Ben Hafaiedh is Professor of Sociology, University of Tunis, Tunisia. He chairs the Applied Social Science Forum (ASSF) and is a Scientific Committee Member of the *World Value Survey*. Among his publications:

- *With Imed Limam* "Education, Earnings, and Returns to Schooling in Tunisia". In R. Assaad & M. Boughzala Eds, *The Tunisian Labor Market in an Era of Transition*, Oxford University Press, 2019

- *With Ira William Zartman*, "Tunisia: Beyond Ideological Cleavage: Something Else". In I. William Zartman Ed. *Arab Spring: Negotiating in the Shadow of the Intifadat – Analyzing the Arab Spring uprisings*, University of Georgia Press, 2015.

- "Tunisian Students Abroad". In Yvonne Hébert and Ali A. Abdi Eds. *Critical Perspectives on International Education Series* Allan Pitman, University of Western Ontario, Canada, 2012.

Abdelwahab Ben Hafaiedh est professeur de sociologie à l'Université de Tunis, Tunisie. Il préside le Forum des sciences sociales appliquées (ASSF) et est membre du Comité scientifique de *World Value Survey*. Parmi ses publications :

- avec Imed Limam "Education, Earnings, and Returns to Schooling in Tunisia". In R. Assaad & M. Boughzala Eds, *The Tunisian Labor Market in an Era of Transition*, Oxford University Press, 2019

- avec Ira William Zartman, "Tunisia: Beyond Ideological Cleavage: Something Else". In I. William Zartman Ed. *Arab Spring: Negotiating in the Shadow of the Intifadat – Analyzing the Arab Spring uprisings*, University of Georgia Press, 2015.

- "Tunisian Students Abroad". In Yvonne Hébert and Ali A. Abdi Eds. *Critical Perspectives on International Education Series* Allan Pitman, University of Western Ontario, Canada, 2012.

Email: a.benhafaiedh@assforum.org



Imène Berguiga, PhD in Economics and habilitated to supervise PhD students, is Associate Professor in Finance at the University of Sousse, IHEC, Tunisia. She specialises in Accounting and Finance on the topics of microfinance, banks and small businesses funding in the MENA region and North African countries, including Tunisia. Since 2010, she published twenty papers in peer-reviewed journals and proceedings related to microfinance, funding Micro-Small and Medium Size Enterprises (MSMEs), specific risks in Islamic banking, gender and financial inclusion.

Imène Berguiga est docteur en économie et maître assistante habilitée à encadrer des doctorants en finance à l'Université de Sousse, IHEC, Tunisie. Elle est spécialisée en comptabilité et finance sur les sujets de la microfinance, le financement des banques et des petites entreprises dans la région MENA et les pays d'Afrique du Nord, dont la Tunisie. Depuis 2010, elle a publié vingt articles dans des revues à comité de lecture et des actes relatifs à la microfinance, au financement des micro-petites et moyennes entreprises (MPME), aux risques spécifiques de la banque islamique, au genre et à l'inclusion financière.

References : https://www.researchgate.net/profile/Imene_Berguiga, IDEAS RePEc.

Email : imne068@yahoo.fr



Céline Bonnefond, Ph.D. in Economics, is an Associate Professor at the University Grenoble Alpes (France). She is a member of the Grenoble Centre for Economic Research (CREG) and teaches at the IUT of Valence. Her researches combine development economics and socioeconomics, with a particular focus on inequalities and social stratification. She published several articles on the structure and consumption practices of the middle classes, notably in *Social Science & Medicine* et *Post-Communist Economies*. She is also interested in the determinants of individual subjective well-being, as illustrated by a publication that won the Helen Potter Price awarding the best paper published in 2019 in the *Review of Social Economy*. Her work primarily focuses on the chinese economy, however she recently reoriented

her research interests on MENA countries, in link with the emergence and decline of the tunisian middle classes. More generally, she studies the socio-economic impacts of the COVID-19 crisis on the social structure of developing countries. She is a member of the scientific committee of Association Tiers-Monde and is a regular reviewer for the journal *Mondes en Développement*.

Céline Bonnefond est Maître de Conférences en Sciences Economiques à l'Université Grenoble Alpes. Elle mène ses recherches au Centre de Recherche en Economie de Grenoble (CREG) et enseigne à l'IUT de Valence. Ses thématiques de recherche s'inscrivent dans le champ de l'économie du développement et de la socioéconomie, et tournent autour des questions d'inégalités et de stratification sociale. Elle a publié plusieurs articles sur la structure et les pratiques de consommation des classes moyennes, notamment dans *Social Science & Medicine* et *Post-Communist Economies*. Elle s'intéresse également aux déterminants du bien-être subjectif des individus en lien avec les inégalités, comme le montre une publication qui a remporté le Prix Helen Potter du meilleur article publié en 2019 dans la *Review of Social Economy*. Spécialiste de l'économie chinoise, elle a récemment réorienté ses recherches sur les pays MENA, avec un focus particulier sur l'émergence et le déclin des classes moyennes tunisiennes. Plus globalement, elle s'intéresse aux impacts économiques et sociaux de la crise post-COVID sur la structure sociale des pays en développement. Elle est membre du conseil scientifique de l'Association Tiers-Monde et évalue régulièrement des articles pour la revue *Mondes en Développement*.

Email : celine.bonnefond@univ-grenoble-alpes.fr



Ertugrul Deliktas, PhD in Economics, is a Professor of Economics and department head at the International Trade and Business Administration Department, Izmir Katip Celebi University, Izmir, Turkey.

His research topics are: Microeconomics, efficiency and productivity. He published various articles in international and national journals on the topics of the efficiency, productivity, regional growth and convergence.

Ertugrul Deliktas, docteur en économie, est professeur d'économie et chef de département au Département du commerce international et de l'administration des affaires de l'Université d'Izmir Katip Celebi, Izmir,

Turquie.

Ses thèmes de recherche sont : la microéconomie, l'efficacité et la productivité. Il a publié divers articles dans des revues internationales et nationales sur les thèmes de l'efficacité, de la productivité, de la croissance régionale et de la convergence.

Email : ertugrul.deliktas@ikc.edu.tr



M. Gizem Umut Dogan, PhD in Economics, is an expert at the Turkish Statistical Institute and Head of Climate Change and Sustainable Development Indicators Group.

Her research topics are: Self-employment and employership; Transitions between employment statuses; Production of national accounts data with income approach; Production of climate change data; Production of sustainable development indicators data.

M. Gizem Umut Dogan, docteur en économie, est expert à l'institut statistique turc et responsable du groupe des indicateurs du changement climatique et du développement durable.

Ses sujets de recherche sont l'auto-emploi (y compris employeur), les transitions entre les statuts d'emploi, la production de données de comptabilité nationale selon l'approche revenu, la production de données sur le changement climatique et la production des données des indicateurs de développement durable.

Email : gizemumutdogan@gmail.com



Adrien Frontenaud is a PhD Candidate in Economics at the Grenoble Economic Research Center, University Grenoble Alpes.

His research topics are: labor market economics, international economics and development economics. He has participated in several conferences and symposiums where he presented his doctoral research. He has published in a peer-reviewed journal.

Adrien Frontenaud est doctorant en sciences économiques au Centre de Recherche en Economie de Grenoble, Université Grenoble Alpes.

Ses thèmes de recherche sont : l'économie du marché du travail, l'économie internationale et l'économie du développement. Il a participé à plusieurs conférences et colloques où il a présenté ses recherches doctorales. Il a publié dans une revue à comité de lecture.

Email : adrien.frontenaud@univ-grenoble-alpes.fr



Zahir Hadibi est titulaire d'un doctorat en sociologie (Université de Murcia et Bejaia) et diplômé de niveau master à l'IEP (*Sciences Po Toulouse*). Actuellement il est enseignant-chercheur au département de sociologie de la Faculté des Sciences Humaines et Sociales de l'Université de Bejaia (Algérie).

Ses thèmes de recherche portent, entre autres, sur les frontières, l'économie informelle, les migrations internationales et les réfugiés.

Il est coordinateur d'un projet Jean Monnet sur les migrations internationales. Il a participé à des projets de recherche et publié des rapports et articles dans les revues

nationales et internationales.

Zahir Hadibi holds a doctorate in sociology (University of Murcia and Bejaia) and a master's degree from the IEP (*Sciences Po Toulouse*). He is currently a teacher-researcher in the Department of Sociology at the Faculty of Humanities and Social Sciences of the University of Bejaia (Algeria).

His research topics include borders, the informal economy, international migration and refugees.

He is the coordinator of a Jean Monnet project on international migration.

He has participated in research projects and published reports and articles in national and international journals.

Email: hadibizahir@hotmail.fr



Aomar Ibourk, professor at Cadi Ayyad University in Marrakech and Senior Fellow at the Policy Center for the New South. He is director of the LARESSGDL (Research Laboratory in Social and Solidarity Economy; Governance and Development) at Cadi Ayyad University, whose research focuses on econometric methodologies and impact assessment methods applied to social sciences (labour economics, migration, education and development economics). He is also an associate professor at Mohammed VI Polytechnic University, Faculty of Governance, Economic and Social Sciences.

Aomar Ibourk, est professeur à l'Université Cadi Ayyad de Marrakech et Senior Fellow au Policy Center for the New South. Il est aussi directeur du LARESSGDL (Laboratoire de Recherche en Economie Sociale et Solidaire; Gouvernance et Développement) de l'Université Cadi Ayyad, dont les recherches portent sur les méthodologies économétriques et les méthodes d'évaluation d'impact appliquées aux sciences sociales (économie du travail, migration, économie de l'éducation et du développement). Il est également professeur associé à l'Université Mohammed VI Polytechnique, Faculté de Gouvernance, Sciences Economiques et Sociales.

Email : aomaribourk@gmail.com



Fatma Mabrouk, PhD in Economics, is a research and teaching faculty member at Princess Nourah bint Abdulrahman University - College of Business Administration - Department of Economics. She is an affiliate researcher at the Center for Economic and Social Studies and Research (CERES-Tunisia), at the CBA-PNU Research Center (Saudi Arabia), and at Bordeaux School of Economics (BSE), The University of Bordeaux, France (ex-GREThA). Her research topics are migration and remittances, trade and regional integration, food security, digital transformation, inclusive finance, green economy and sustainable education, using applied econometrics, quantitative and qualitative analysis.

Fatma Mabrouk, Docteur en Sciences Economiques, est enseignante et chercheuse à Princess Nourah bint Abdulrahman University - College of Business Administration - Département d'économie. Elle est chercheuse affiliée au Centre d'Etudes et de Recherches Economiques et Sociales (CERES, Tunisie), au Centre de Recherche CBA-PNU (Arabie Saoudite), et à Bordeaux School of Economics (BSE), Université de Bordeaux, France (ex-GREThA). Ses thèmes de recherche portent sur les domaines de la migration et des envois de fonds, du commerce et de l'intégration régionale, de la sécurité alimentaire, la transformation technologiques, la finance inclusive, l'économie verte et de l'éducation soutenable, à travers l'économétrie appliquée, l'analyse quantitative et qualitative.

Email: mabrouk.fatm@gmail.com



Laurence O. Michalak, University of California, Berkeley, CA. PhD in cultural anthropology. He spent 12 years cumulatively in Tunisia between 1963 and 2019, in Peace Corps. Director of the Center for Maghribi Studies in Tunis (CEMAT), Tunisia. He has organized various research projects. He has published several books, conference papers and articles in journals and encyclopedia on topics including informal economy, problems of economic development, religion and alcohol, Arabs in cinema, Islam in the U.S. and France, international labor migration, Orientalist painting. He was awarded several grants from the World Bank, National Science Foundation and Ford Foundation and Franco-American Fulbright Grant.

Laurence O. Michalak, Université de Californie, Berkeley, CA. Doctorat en anthropologie culturelle. Il a passé 12 années cumulatives en Tunisie entre 1963 et 2019, dans le Corps de la paix. Directeur du Centre d'études maghrébines de Tunis (CEMAT), Tunisie. Il a organisé divers projets de recherche. Il a publié plusieurs livres, communications de conférences et articles dans des revues et encyclopédies sur des sujets tels que l'économie informelle, les problèmes de développement économique, la religion et l'alcool, les Arabes dans le cinéma, l'islam aux États-Unis et en France, la migration internationale du travail, la peinture orientaliste. Il a reçu plusieurs subventions de la Banque mondiale, de la National Science Foundation, de la Ford Foundation et de la bourse Franco-Américaine Fulbright.

Email : otis@berkeley.edu



Mohamed Saib Musette, PhD, is a sociologist, Research Director at CREAD. He acts as Team Leader on International Migrations. He serves also as expert for the Algerian government, the European Union and the United Nations in the fields of International Migrations, Labour Market and Youths for Maghreb Countries (North Africa). He has given a hundred lectures at universities in Africa and Europe. He has edited twelve collective books, published more than fifty articles in national and international journals and nine books' chapter as well as twenty-eight Technical Reports.

Mohamed Saib Musette, docteur en sociologie, est Directeur de Recherche au CREAD. Il est chef d'équipe sur les migrations internationales. Il est également expert pour le gouvernement algérien, l'Union européenne et les Nations Unies dans les domaines des migrations internationales, du marché du travail et de la jeunesse pour les pays du Maghreb (Afrique du Nord). Il a donné une centaine de conférences dans des universités en Afrique et en Europe. Il a édité douze livres collectifs, publié plus de cinquante articles dans des revues nationales et internationales et neuf chapitres de livres ainsi que vingt-huit rapports techniques.

Email : saimmusette@gmail.com



Aysit Tansel, Professor of Economics at Middle East Technical University, Ankara, Turkey.

She graduated from University of Minnesota (MA) and State University of New York (Ph.D). She is a research fellow of Institute for Labor Economics (IZA) and Economic Research Forum (ERF), member of Turkish Economists Association (TEK).

Expertise in Labor Economics. Research topics: Informal Economy, Education and Health Economics, Human Capital.

Editorial board member of peer-reviewed journals: *Economics of Education Review*, *Turnalar and Economy-TEK*.

Her publications include 130 articles in ranked journals (*World Development*, *Economics of Education Review*, *Economic Development and Cultural Change*, *Journal of Development Economics*, etc.) and four books.

Aysit Tansel, professeure d'économie à l'Université technique du Moyen-Orient, Ankara, Turquie, est diplômée de l'Université du Minnesota (MA) et de l'Université d'État de New York (Ph.D.). Elle est chargée de recherche à l'Institute for Labor Economics (IZA) et au Economic Research Forum (ERF), membre de la Turkish Economists Association (TEK).

Son expertise en économie du travail recouvre les thèmes de recherche suivants : économie informelle, éducation et économie de la santé, capital humain.

Membre du comité de rédaction de revues à comité de lecture : *Economics of Education Review*, *Turnalar and Economy-TEK*.

Ses publications comprennent 130 articles dans des revues classées (*World Development*, *Economics of Education Review*, *Economic Development and Cultural Change*, *Journal of Development Economics*, etc.) et quatre livres.

References : [https://www.researchgate.net profile Aysit-Tansel](https://www.researchgate.net/profile/Aysit-Tansel), at IDEAS RePEc, IZA profil : Aysit Tansel, Google Scholar page : Aysit Tansel.

Email : atansel@metu.edu.tr